



Jørgen Tuxen, Danske Deltidslandmænd, Landbo-Limfjord  
Niels Pedersen Qvist, Danske Deltidslandmænd, LandboNord  
Steen Holst, Danske Deltidslandmænd, LandboMidtØst  
Dan Mortensen, Danske Deltidslandmænd, Landbrugsrådgivning Syd  
Kirsten Kjeldahl, Økonomikonsulent, Heden & Fjorden  
Ove Rugager Madsen, Kvægkonsulent, LRØ  
Henning Sørensen, Jysk Landbrugsrådgivning

Dorte Marcussen, Videncentret for Landbrug  
Maria Mazzarella, Videncentret for Landbrug

18. november 2011

## Referat af møde i Brugergruppen for rådgivning af deltidslandmænd

Jeg vedlægger referat af møde i Brugergruppen for rådgivning af deltidslandmænd afholdt onsdag den 2. november 2011 i mødelokale 4 på Videncentret for Landbrug.

Indkommer der ikke bemærkninger inden 8 dage fra dato, betragtes referatet som godkendt.

Venlig hilsen

Jesper Klintebjerg Fuglsang  
Markedschef, Deltidslandmænd

Kopi til Kjeld Kragelund (L&F), Per M. Skousen (Danske Deltidslandmænd), Tommy Didriksen (Danske Deltidslandmænd), Erik Birkholm (LRØ), Karen Aagaard (Heden & Fjorden), Ole Rahbæk Pedersen (Jysk Landbrugsrådgivning).

## Referat nr. 4, 2011

<b>Referat af møde i</b>	Brugergruppen for rådgivning af deltidslandmænd
<b>Dato</b>	Onsdag den 2. november 2011
<b>Mødet blev holdt på</b>	Videncentret for Landbrug, Mødelokale 4
<b>Til stede</b>	Niels Pedersen Qvist, Jørgen Tuxen, Steen Holst, Dan Mortensen, Kirsten Kjeldahl, Henning Sørensen, Ove Rugager Madsen, Dorte Marcussen, Jesper Klintebjerg Fuglsang og Maria Mazzarella.
<b>Afbud</b>	Karen Aagaard (Kirsten Kjeldahl deltog i stedet)
<b>Referent</b>	Maria Mazzarella
<b>Dagsorden</b>	<p><b>Dagsorden:</b></p> <ol style="list-style-type: none"> <li>1. Godkendelse af dagsorden</li> <li>2. Kommentarer til referat fra mødet den 17. august 2011</li> <li>3. Orientering om organisationstjekket på VFL</li> <li>4. Opsamling og opfølgning på konferencen den 5. oktober</li> <li>5. Opsamling og opfølgning på Årsmødet</li> <li>6. Møderække om udegående dyr</li> <li>7. Kortlægning af deltidslandmænds samfundsmæssige betydning</li> <li>8. Brugergruppen 2012 – Status Quo eller?</li> <li>9. Opfølgning på aktiviteter</li> <li>10. Bordet rundt</li> <li>11. Artikler til Land &amp; Liv m.m.</li> <li>12. Eventuelt, herunder evt. forslag til mødedatoer.</li> </ol>

**Ad. 1. Godkendelse af dagsorden**

Dagsorden blev godkendt.

**Ad. 2. Kommentarer til referat af mødet den 17. august 2011**

Ingen kommentarer til referatet.

**Ad. 3. Orientering om organisationstjekket på VFL**

Dorte orienterede omkring organisationstjekket og viste det nye diagram på vfl.dk. (diagram blev udleveret). Direktionen er blevet slanket, Udvikling er delt i to – markedscheferne er tilknyttet den nye afdeling Økonomi og Virksomhedsledelse med Ejnar Schultz som direktør. Den anden afdeling Salg & Forretningsudvikling ledes af Malene Høj Jabcke, der refererer til direktør Jan Mousing. Den nye afdeling Salg & Forretningsudvikling skal også udfordres – det er vigtigt at forstå, at deltidslandmændene også er en meget vigtig gruppe kunder. Vi har ikke mindre opbakning i den nye organisation, men vi får nogle nye udfordringer.

Dorte fortalte, at hun og Jesper har lavet et glidende generationsskifte, således at Jesper fra dags dato er markedschef for deltidslandmænd.

Dorte forbliver projektleder på flere projekter, bl.a. landmand.dk. Jesper ved p.t. ikke om det er arbejde med deltidsområdet på fuld tid. Vi er nødt til at pointere, at der ikke kommer flere midler end hidtil på området – de skal hentes andre steder.

#### **Ad. 4. Opsamling og opfølgning på konferencen den 5. oktober**

En god dag på Koldkærgård, men der skulle have været dobbelt så mange! Der var 17-18 rådgivere og 5 landmænd repræsenteret, så det er stadig flere eksterne end sidste år. Der var delte meninger omkring indlægget ved Marianne Purup. Der var lidt for meget iPad og show ved hendes indlæg. Flere syntes ikke, at det rigtig flyttede noget og gav ikke indspark nok til, hvordan vi får fat i kunderne. Men vi skal huske på, at det fremover er nye deltidslandmænd, vi kommer til at møde derude – de er en anden generation. Der er derfor flere spørgsmål: Hvordan er det lige, vi skal kommunikere med den nye gruppe af deltidslandmænd? Er der nogle helt andre problemstillinger end dem, der egentlig er derude?. Er vi for træge til at få tingene til at køre? Mariannes indlæg satte dog nogle tanker i gang hos de fleste. Dorte talte om den blog, hun har sat op vedr. vidensdeling, og fortalte, at den kører rigtig godt – og at rådgiverne bruger den.

Jesper nævnte, at Marianne havde et ønske om at fortælle omkring andre typer af medier, vi kan kommunikere med. F.eks. iPad giver andre muligheder. Vi skal til at tænke anderledes - f.eks. hvordan får vi fat i dem på en ny måde? Det er ikke altid, at Effektivt Landbrug, LandbrugsAvisen m.m. har den rette effekt. Dorte mente, at det kunne være en idé at sende en barcode (OSS) i et nyhedsbrev op til jul. Den kunne også bruges på visitkort, i mails m.v.

Workshoppen var god og delen med speednetworking fungerer rigtig godt. Dog må der gerne være med tid.

Jysk Landbrugsrådgivning var blevet rigtig glade for deres diplom. De har brugt anerkendelsen aktivt på deres hjemmeside og i LandbrugsAvisen.

Deltidslandmanden Erik Schmidt gjorde det godt med tankerne om, hvad der var brug for. En god idé at lave om på konferencen næste år – den samme form er kørt 2 år i træk.

F.eks. prøve at fokusere mere på enkelte emner. Måske en meget faglig konference hvert 2. år?

#### **Ad. 5. Opsamling og opfølgning på Årsmødet**

En god beretning og en bred debat. I helhed et godt årsmøde med flere deltagere end sidste år. Der var mange direktører og formænd og ca. 100 delegerede. Det er nogle gode årsmøder, der løfter mange ting. Det kan vi være stolte af. Ikke meget presse omkring det. Der var flere gode indlæg på mødet.

Diskussion om hvorvidt folk egentlig lagde mærke til, hvad Henning von Hauen (Agrovi) sagde! Hans emne havde en rød tråd. Det kan godt være, at tingene er blevet sagt mange gange, men det er vigtigt – ellers lykkedes det ikke. Dan syntes, at Hennings indlæg var godt, men at de folkevalgte ikke vidste hvad de kunne bruge det til. Det var godt for rådgiverne – man fik nogle gode input.

En idé kunne være, at man lavede en seance hver gang, der flytter en ny på landet. Tage ud og fortælle dem om, hvilke fordele de får ved at være medlem af en forening. Og lad være med altid at tænke pris. Det er ikke nemt at hverve nye kunder – der skal derfor gøres noget konkret. Flere idéer modtages gerne. Vi skal turde satse på det 100%.

Problemet er, at der mange steder mangler en klar strategi på området. Det kræver udvikling og den rette tilgang. Der skal ligge klare handlingsplaner fra ledelsen.

#### **Ad. 6. Møderække om udegående dyr**

Jesper, Dorte og Niels har haft møde omkring en kampagne omhandlende udegående dyr om vinteren. Jesper fortalte om, hvad kampagnen indeholder. Der er med dagsordenen til dette møde fremsendt et oplæg til kampagnen.

Vi ved ikke, hvor mange der ønsker at køre kampagnen. Kommer der måske noget lovgivning på området?

Vi kan ikke tvinge folk til at afholde møderækken, men vi kan håbe. Det skal være svært at fravælge, da vi har lavet hele oplægget – det er dybest set bare at lægge center til. Ove fra LRØ har taget opgaven til sig på kvægområdet. Selvom der ligger lidt økonomi i det for hvert enkelt center, er det vigtigt, at de ser det som en god mulighed for at møde nye kunder og få nye medlemmer. Oplægget gøres klar i løbet af uge 45, så det er klar til at sende ud til samtlige centre.

Vi vil gerne pointere, at Dyrenes Beskyttelse møder op til møderne med de positive briller på – de ser på, hvad der er dyremæssigt forsvarligt. Til hvert møde ville det være godt, såfremt de kan fremsende deres diasshow, så de enkelte centre kan være forberedte. Det kunne jo forskelligt fra møde til møde. Det er vigtigt, at møderækken kommunikerer korrekt, så folk ikke opfatter det som kørekort til husdyrhold. Måske kan man påvirke ugeaviserne til at bringe det, så ALLE ser det. Få sat artikler op, måske komme på tv.

Vi er klar over, at det desværre også kan give nogle negative meldinger... Vi skal bare være klar til at tage skraldet! Diskussion omkring, hvorvidt politiet måske skal komme til møderne - en idé at sende informationen frem til dem også.

Specifik information sendes til alle på Dortes mailliste. Det sendes også til Kjeld Kragelund hos Landbrug & Fødevarer, så vi er sikre på, at alle modtager det (Landsudvalget).

#### **Ad. 7. Kortlægning af deltidslandmænds samfundsmæssige betydning**

Det er et langt og sejt træk! Vi skal have forståelse af deltidslandmanden i lokalsamfundet. Hvor kan vi gøre en forskel? Hvor får vi mest værdi af ressourcerne? Vi skal have tegnet et konkret billede. Jesper skal have møde med bl.a. Jørgen Kold (VFL, Heste), Mogens Lund og Jørgen Primdahl (KU Life) samt nogle økonomer. Hvordan kommer vi i gang med det – og hvad koster det? På hesteprojektet er der gennemført en analyse af nogle specialstuderende. Kan vi lave samme model?

Hvad er tidsplan på dette? Det tager 2-3 år! Vi har heller ikke nogen midler. Selve processen bliver faktisk også meget interessant. Et spændende og tålmodigt arbejde.

Jørgen Korning med til næste Landsudvalgsmøde med hensyn til Landdistrikter.

#### **8. Brugergruppen 2012 – Staus Quo eller?**

**Dan:** Vi har brug for hinanden, så synes bestemt, at den skal bevares.

**Henning:** Kan godt se idéen i at bevare gruppen, men hvordan ses deltidslandmandens behov fremover? Behovene er som flydende mosaik – de skifter i løbet af året. Vi kan nok ikke fortsætte på den måde, det kører på i dag. Det er Jespers opgave at identificere rådgivningsbehovene. Det er her og nu opgaver!

---

**Ove:** Har fået meget ud af at være med i Brugergruppen. Dejligt med en "backinggroup". Vi kan ikke undvære kontakten til den politiske del. Mon vi kunne lave en kombination?

**Kirsten:** Karen Aagaard brænder for det. Vi skal tænke i produkter. Det skal dyrkes mere i centrene. Men pas på med at gøre deltidslandmænd til fuldtidslandmænd!

**Jørgen:** Der er områder, vi ikke dækker. Dette forum har været enormt spændende. Kan da godt unde andre at komme i gruppen. Bakker Dan op med hensyn til, at vi har brug for hinanden.

**Niels:** Vi har brug for hinanden alle parter, der sidder her. Der er et vigtigt formål i at beholde de kunder, vi har. Videregive og formidle viden – hvordan gør vi lige? Hvordan kommer den fremtidige gruppe til at se ud?

**Jesper:** Vi har behov for at tænke anderledes i forhold til finansiering, derfor skal Brugergruppen tænkes i en anderledes form end den nuværende. Det kan være som et netværk eller en idékasse, der suppleres med nogle udviklingsgrupper (fokus på behovene hos kunderne), et netværk blandt rådgivere på centrene og deltagelse i udvalgsmøder hos Danske Deltidslandmænd.

Der bliver nedsat en lille gruppe med Niels, Henning og Jesper, der mødes den 21. november på Videncentret og snakker Brugergruppens fremtid.

---

#### **Ad. 9. Opfølgning på aktiviteter**

Der afholdes netværksmøde den 3. november. I år afholdes i alt 3 møder – det sidste i år er den 6. december. Fra Brugergruppen deltager Kirsten, Henning og Ove. På mødet den 3. november er der fokus på kommunikation – Marianne Purup er indlægsholder. På decembermødet skal vi se på, hvordan det er gået og på, hvordan vi ser 2012? Jesper tror på, at vi har lavet en god platform. Det er finansieret via aktiviteterne 2011, og vi har forhåbentlig også midler i 2012.

Der skal komme noget konkret ud af møderne. Det skal ikke være gammeldags erfamøder. Der skal kunne skabes nogle forandringer, når rådgiverne kommer tilbage på centret. Med andre ord - det skal flytte noget! Der er 10 DLBR virksomheder repræsenteret – med 2 fra hver.

Landmand.dk er ikke glemt - det har været et spørgsmål om ressourcer. Det overgår til den nye afdeling under Malene Høj Jabcke.

---

#### **Ad. 10. Bordet rundt**

**Dan:** Afholder 2 møderækker i november/december – "Ny på landet" og "Skattemøder". Vindmølle mødet i september blev ikke til noget. Det skal dække hele spektret, hvis det skal blive til noget.

**Henning:** Arrangement omkring nordisk madkultur den 17. november med p.t. 22 tilmeldte. Har møder på bedding i 2012 omkring solceller og vindenergi. Også et naturarrangement / forskøn din ejendom. Til foråret planlægges et møde med Landdistriktsministeren.

---

Har udsendt brev om FlexNyt til 870 kunder. Mange reflekterer/tilmelder på det. Har afholdt jagtvildt arrangement med 50 deltagere. Til et sådant arrangement kommer der mange, der ikke har med landbrug at gøre. Har afholdt heste arrangement med 40 deltagere samt et ammeko/statsfængsels arrangement med hele 90 deltagere. Deltidsudvalget hos Jysk Landbrugsrådgivning vil gøre mere for at blive synlige.

**Ove:** Finanskursus blev aflyst pga. sygdom (dog kun 14 tilmeldte). De tager det op igen efter jul. Afholder bedriftsbesøg den 2. november. Pensionsmøde / sygedagpenge møde + deltidslandbrug. Masser af deltidslandmænd i området. Ifølge en rapport fra 2007, er der 28.000 deltidslandmænd i Danmark, heraf ca. 2.800 i LRØ's område.

**Kirsten:** Afholder møder og kurser for landmændene. Bl.a. "Varme løsninger i en kold tid". Virksomhederne er med til at bidrage økonomisk til arrangementerne. Der afholdes i december en kongresaften for 3. år i træk – denne gang omkring pyntegrønt, slagtekalve og vildtpleje samt åbent landskab. Sidste år var der 275 deltagere – heraf 4 kvinder!

**Jørgen:** De sidder 6 mand i deltidsudvalget – 2 sidder i bestyrelsen, fordi de er valgt på generalforsamling. På årsmødet bliver de 4 andre valgt ind. De har eget nyhedsbrev, hvor de finder modtagerne via opkrævningerne. Nyhedsbrev fremsendes både på mail og pr. alm. post. Vedr. FlexNyt, har de kørt en kampagne til de 200 i kartoteket. Egen hjemmeside mere klar. Afholder ca. 8-9 møder om året. Har haft en forsikringsaftens fornyelse med 25 deltagere. Økonomimøde afholdes 3/11.

**Niels:** Er delt op i deltids- og heltidslandbrug. Jakob Brinkmann er blevet ansat. Der er således sektionsdelt – andre erhverv, deltid og vækst.

**Steen:** Lagt op til 3 deltidsmøder med temaerne: Bygninger, Det åbne land og Bevaring af bygninger. Der var for få tilmeldte, så det blev aflyst. I november prøver de med et møde omhandlende energi og til februar kommer der noget om kørekort til husdyr.

---

#### **Ad. 11. Artikler til Land & Liv m.m.**

Der kommer en artikelserie hver måned. Dette for at reklamere for rådgivningen og deltidsudvalget. Der er opstart januar 2012. Vi vil gerne have artikler rundt omkring fra – en opfordring til Brugergruppen.

En idé til artikler i lokalaviserne kunne være, at man ved arrangementer laver en lille personlig artikel med billeder og sender den ind til lokalaviserne. Aviserne kommer ikke ud til de lokale arrangementer.

#### **Ad. 12. Eventuelt, herunder evt. forslag til mødedatoer.**

Henning, Niels og Jesper mødes efter mødet med henblik på at aftale det videre forløb.

Tak for godt samarbejde i Brugergruppen. Vi har flyttet mange ting og har forhåbentligt inspireret Dorte. Vi er helt trygge ved, at Dorte har overgivet markedschefrollen til Jesper.

---